
 كرمان با بيش از 300 هزار هكتار باغ پسته به عنوان 
قطب اول توليد پس�ته در ايران به شمار مي رود كه 
دراين ميان مي توان به شهرهاي رفسنجان، سيرجان، 
زرند، انار، شهربابك و راور به عنوان مهم ترين مناطق 
توليد پسته اشاره كرد. با اين وجود مشكلات متعدد 
چند ساله اخير موجب شده تا قطب پسته كشور اين 
روزها حال و روز خوشي نداشته باشد. خشكسالي 
و اخي�راً نيز گرماي ش�ديد تير و مرداد و ش�هريور 
موجب شد تا بيش از 30 درصد از محصول باغداران 
دچار پوكي و آفتاب سوختگي شده و خسارت قابل 
توجهي ب�ه اين محصول اس�تراتژيك وارد ش�ود. 

    
با وجود اينكه كرمان جزو مهم ترين و باكيفيت ترين 
استان هاي توليد كننده پسته كشور به شمار مي رود، 
اما برخي مشكلات از جمله خشكسالي هاي چند ساله 
اخير موجب شد تا ميزان توليد پسته در اين استان هر 

ساله كمترشود.  نايب رئيس انجمن پسته كشور در اين 
خصوص مي گويد: »در حالي كه تا چند سال قبل ميزان 
توليد پسته در كرمان حدود 75 درصد بود اما درحال 
حاضر اين رقم به 56 تا 70 درصد رسيده است.« محمود 
ابطحي مي افزايد: »در حال حاضر استان هاي خراسان 
رضوي، فارس، اصفهان و خراسان جنوبي درحال توليد 

و توسعه باغ هاي پسته خود هستند.«
   خشكسالي و كمبود آب عامل كاهش پسته 
آمارها نشان مي دهد خشكسالي هاي سال هاي اخير 
موجب شده تا تعداد قابل توجهي از باغات پسته استان 
دچار خشكسالي شده و از بين برود.  لذا براي حل اين 
بحران چاره اي نيست جز اينكه علاوه بر صرفه جويي 
در مصرف آب استفاده از سيستم هاي نوين آبياري نيز 
مورد توجه قرار بگيرد.  مدير باغباني جهاد كشاورزي 
استان كرمان در اين خصوص مي گويد: »براي رفع 
مشكل كم آبي و جلوگيري از خشك شدن باغ هاي 

پسته، چاره اي نداريم به جز اينكه استفاده بهينه از 
منابع آبي داشته باشيم.« مسعود محمدي مي افزايد: 
»اجراي طرح هاي آبياري قطره اي و بحث و پوشش دار 
كردن مس��ير انتقال آب به باغات از جمله اقداماتي 
است كه مي تواند دراين زمينه تأثير بسياري داشته 
باشد.« درحالي كه بارندگي هاي امسال نويدبخش 
سال خوبي براي پسته كاران استان كرمان بود اما به 
ناگهان گرماي شديد در تابستان امسال موجب شد 
تا اين محصول آسيب جدي ببيند.  رئيس سازمان 
جهاد كشاورزي شمال استان كرمان در اين خصوص 
مي گويد: »گرماي بالاي 40 درجه تير و مردادماه سال 
جاري موجب شد تا 30 درصد محصول باغداران در 
زمان مغز رفتن دچار پوكي و آفتاب سوختگي شود.« 
عباس سعيدي مي افزايد: »با اين وجود اين مشكل 
پيش بيني مي شود امسال بيش از 130 هزار تن پسته 

خشك از باغات برداشت شود.«

   باغداران نيازمند بيمه 
از آنجا كه تغييرات آب و هوايي دركنار هجوم آفت ها 
و پيش��امدهاي مختلف مي تواند زحمات يك ساله 
باغداران و كشاورزان را به باد دهد لذا از چند سال قبل 
بيمه محصولات كشاورزي در دستور كار مسئولان 
قرار گرفت.  رئيس س��ازمان جهاد كشاورزي شمال 
اس��تان كرمان در اين خصوص مي گويد: » با وجود 
اينكه حدود 80 هزار هكتار از س��طح باغات پسته 
طي سال گذشته بيمه ش��د لذا توقع داريم تا بقيه 
باغداران نيز اقدام به اين كار كنند چرا كه با بيمه كردن 
محصول خود مي توانند با اطمينان خاطر بيشتر به 
توليد محصول بپردازند.« عباس سعيدي در خصوص 
استفاده از تسهيلات صندوق توسعه ملي مي افزايد: 
»با توجه به بحث صادرات پسته هاي توليدي براي 45 
نفر از صادركنندگان پسته بيش از 102 ميليارد تومان 
تسهيلات صندوق توسعه ملي در نظر گرفته شده 
كه متقاضيان پس از تشكيل پرونده مي توانند براي 

دريافت تسهيلات اقدام كنند.«
   خراسان، فارس و اصفهان رقيب پسته كرمان

با وجود اينكه تا سال ها استان كرمان به عنوان قطب 
توليد پسته به شمار مي رفت و پس از آن سمنان رتبه 
بعدي را به خود اختصاص داده بود، اما در حال حاضر 
بررسي ها نشان مي دهد به تازگي استان هاي خراسان 
رضوي، فارس، خراسان جنوبي، مركزي و تهران نيز به 
جمع توليد كنندگان ارقام پر محصول پسته پيوسته اند.  
مديركل دفتر امور ميوه هاي سردس��يري و خشك 
معاونت باغباني وزارت جهاد كشاورزي در اين خصوص 
مي گويد: »با وجود كاهش توليد 15 هزار تني در استان 
كرمان اما پيش بيني مي شود امسال 250 هزارتن پسته 
از باغات پسته در اس��تان هاي كشور برداشت شود.« 
رمضان رويين تن مي افزايد: »شرايط مناسب كشت و 
توليد پسته در برخي از استان هاي كشور موجب شده 

تا كمبود توليد اين محصول جبران شود.«
   باغداران كرماني نيازمند حمايت

مشكلاتي از قبيل كم آبي، خسارات ناشي از سرمازدگي، 
نامناسب بودن ساختار باغات و برخي ارقام نامطلوب 
موجب شده تا قطب توليد پسته كشور به شدت دچار 
بحران شود.  مدير جهاد كشاورزي شهرستان كرمان 
دراين خصوص مي گويد: »سطح كشت پسته كرمان 
48 هزار و 670 هكتار اس��ت كه از اين مقدار 43 هزار 
هكتار آن بارور بوده و سالانه 25 هزار تن پسته صادراتي 
مي دهد.« حس��ن افضلي مي افزايد: »باغ هاي پسته 
كرمان به عنوان ارزآورترين محصول كشاورزي استان و 
كشور محسوب مي شوند كه با كاهش 30 درصدي توليد 
پسته، عملًا انحصار توليد اين محصول استراتژيك از 

دست پسته كاران كرماني و ايراني خارج خواهد شد.«

انتش��ار خبر كويري ش��دن مازن��دران در آينده 
موضعي غيرقابل تصور و نگران كننده اس��ت اما 
مجيد عبدالهي، مديرعامل آب و فاضلاب روستايي 
مازندران با اش��اره به افزايش به��ره وري از منابع 
زيرزميني بر س��ر اين موضوع مهر تأييد مي زند و 
از بحران جديدي در حوزه محيط زيس��ت كشور 
خبر مي دهد.  وي با اش��اره به اينكه سرنوش��ت 
تلخي در انتظار آب است، مي گويد: جمعيت زياد 
و منابع كم آبي اين ماده حياتي را تهديد مي كند 
و مصارف بي رويه و شرايط جوي منابع آبي را در 
معرض تهديد قرار داده است. وضعيت جوي طي 
سال ها تغيير كرده و از برف به باران تبديل شده و 
بارش ها نيز نامنظم شده و در بيشتر اوقات سيل 
را به دنبال دارد. بنابراين امروز ورود آب به منابع 
زيرزميني از خروج آن بسيار كمتر است كه كشور 
را در بحث خشكسالي تهديد مي كند.  درحالي كه 
عبدالهي از بحران كويري شدن مازندران در آينده 
خبر مي ده��د، اما معاون محيط زيس��ت دريايي 
سازمان حفاظت محيط زيست با تأييد اين موضوع 
كه منابع آبي زيرزميني كشور به دليل بي برنامگي 
به تاراج مي روند و بايد براي آن فكري كرد، ادعاي 

مديرعامل آب و فاضلاب روس��تايي مازندران را 
موضوعي غيرواقعي تلقي مي كند.  پروين فرشچي 
در گفت وگو با خبرنگار »جوان« با اش��اره اينكه 
مسئله كويري شدن مازندران به هيچ وجه صحت 
ندارد، مي گويد: درس��ت اس��ت كه اغلب مناطق 
كشور گرفتار كم آبي است اما استاني كه بيشترين 
سطح بارندگي را به خود اختصاص مي دهد هيچ 

وقت به سمت كويري شدن نمي رود. 
وي با اشاره به بحث كاهش سطح آب درياي خزر 
كه اين روزها داغ اس��ت، مي افزايد: اين مس��ئله 
يك موضوع دوره اي است. درياي خزر دوره هاي 
متفاوتي را تجربه كرده اس��ت، براي مثال مدتي 
دچار پرآبي بود اما اكنون زمان كم آبي فرا رسيده 
كه گرمايش زمين هم به آن دامن زده است اما اين 
مسئله يك موضوع گذاراست و به زودي برطرف 
مي شود.  فرشچي با اشاره به اينكه در حال حاضر با 
توجه به گرمايش زمين بايد خيلي محتاطانه عمل 
كنيم، ادامه مي دهد: اكنون در شرايط كم آبي قرار 
داريم و نياز آبي كشور بيش��تر از آن چيزي است 
كه در اختيار داريم. بنابراين بايد براي استفاده از 
منابع آبي برنامه ريزي مناسبي داشته باشيم چراكه 

موضوع بحران آب در كل كشور مطرح است. 
با توجه به تغييرات سطح آب خزر و نگراني هايي كه 
درباره كاهش روزافزون آن وجود دارد، حميدرضا 
ميرزاده دوس��تدار محيط زيس��ت در گفت وگو با 
خبرنگار »جوان«، مي  گويد: درحال حاضر تغييراتي 
در مسير كاهش سطح درياچه خزر ايجاد شده است 
كه بخش اصلي آن مربوط ب��ه دوره هاي كم آبي و 
پرآبي خزر اس��ت.  وي ادامه مي دهد: براي مثال از 
سال 70 به اين طرف، با مشكل پيشروي و افزايش 
سطح آب درياي خزر مواجه بوديم كه در همان زمان 
هم اكثر ويلاهاي حاشيه درياي خزر تخريب شدند. 
اما الان وارد دوره عقب نشيني آب شده ايم البته اين 
موضوع هم تا حدي طبيعي است، اما از يك حدي 
به بعد طبيعي نيست، چراكه برداشت هاي بي رويه 
از مناطق روستايي بالادست و پايين دست آن هم 
از ذخاي��ر زيرزميني بر اين مش��كل دامن مي زند. 
براي مثال برداش��ت آب از رودخانه هاي مهم مثل 
ولگا كه در روسيه است و يك سري از رودخانه هاي 
كشور ما، مثل سفيد رود و اترك و غيره كه به درياي 
خزر مي ريزند منجر به افزايش اين مش��كل شده 
است.  ميرزاده با اشاره به اينكه برداشت  آب بيش 

از بارندگي ها است، مي گويد: متأسفانه اكنون اكثر 
اي��ن رودخانه هايي كه به آنها اش��اره كرديم ديگر 
نمي توانند مثل گذش��ته كميت آب خزر را تأمين 
كنند. همين موضوع با زم��ان دوره كم آبي درياها 
همزمان شده و منجر به كاهش روزافزون سطح آب 
درياچه خزر شده است.  اين دوستدار محيط زيست 
به كاهش سطح آب خليج گرگان اشاره مي كند و در 
اين باره مي افزايد: زماني اين خليج آنقدر پر آب بود 
كه در صورت بي احتياطي خطر غرق شدن در خليج 
وجود داشت اما اكنون به دليل افزايش دخالت هاي 
انس��اني اين منطقه به حوضچه اي كوچك ش��ده 
تبديل ش��ده كه مي توان با پاي پياده مسير خليج 
را هم طي كرد. بنابراين از جهاتي مديرعامل آب و 
فاضلاب مازندران درست مي گويد؛ چراكه مازندران 
اقليم معتدلي دارد كه در صورت عدم تأمين منابع 
آبي مورد نياز حتي از مناطق خشك هم بيشتر در 
معرض خطر است چراكه بافت و پوشش گياهي آن 
متفاوت است. بنابراين با اينكه درياچه خزر يك دوره 
طبيعي را طي مي كند اما نكته مهم اين اس��ت كه 
طبيعت يك حد مشخص براي جبران پيشروي هاي 
انساني را دارد كه اگر از آن بگذريم برگشتي براي 

طبيعت وجود ندارد. 
   اجازه ذخيره منابع آبي را نداريم

با توجه به شرايط موجود مازندران، عبدالله رضيان 
نماينده مردم قائمشهر در مجلس شوراي اسلامي 
گفته مديرعامل آب و فاضلاب روستايي مازندران 
را تأييد مي كند و در اين باره مي گويد: اكنون براي 
جلوگيري از ادامه بحران��ي كه در مازندران پيش 
آماده بارها ب��ه معصومه ابتكار، رئيس س��ازمان 
حفاظت محيط زيست اصرار كرديم كه در زمينه 
سد سازي با مسئولان استاني همكاري كنند. در 
حالي ك��ه مي توانيم با سد س��ازي و تأمين منابع 
آبي مورد نياز براي بخش كشاورزي از ادامه حفر 

چاه هاي غير مجاز جلوگيري كنيم. 
رضيان با اش��اره به اينك��ه بارش هاي ب��اران در 
مازندران خيلي خوب است، مي افزايد: متأسفانه 
مخزني براي ذخيره آب نداريم و افزايش برداشت ها 
از منابع آب هاي زيرزميني منجر به اين مي شود در 
مس��ير كويري ش��دن قرار بگيريم. بنابراين بايد 
حتماً روي منابع آب استان مديريت كنيم. بايد از 
اين نعمتي كه خدا مي دهد به نحو درست استفاده 
كنيم و با سدس��ازي مخازن ذخيره آب را بيشتر 

كنيم و شبكه هاي آبرساني را گسترش دهيم. 
وي ادامه مي دهد: قابل پيش بيني است كه در 10 
سال آينده اگر به همين روال ادامه دهيم با مشكل 
جدي آب در مازندران مواج��ه خواهيم بود واگر 
دولت كمك نكند در چند سال آينده تمامي منابع 
آب هاي زير زميني ما به طور كامل از بين مي رود 
و ش��رايط اكولوژيكي به هم مي خورد. متأسفانه 
اكنون 70 درص��د چاه هاي ما غير مجاز اس��ت و 
نمي توانيم به كشاورزان هم فشار بياوريم چراكه 

اين آب را براي مصارف كشاورزي مي خواهند. 
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 برنامه ريزي براي كشت كلزا 
در 8هزار هكتار از اراضي كرمانشاه

سرپرس�ت مديريت زراعت س�ازمان جهاد كش�اورزي اس�تان 
كرمانش�اه از برنامه ري�زي براي زير كش�ت كلزا رفت�ن حدود 8 
ه�زار هكت�ار از اراضي اس�تان در س�ال زراعي جديد خب�ر داد. 
شهريار قاسمي گفت: تاكنون 1300 هكتار از اراضي اين استان زير كشت 
كلزا رفته است.  وي در ادامه از كشت كلزا به عنوان يك كشت خوب ياد 
كرد و از كشاورزان خواس��ت تا كش��ت اين محصول در مزارع خود را از 
دست ندهند.  سرپرست مديريت زراعت سازمان جهاد كشاورزي استان 
كرمانشاه با بيان اينكه تناوب زراعي اين كشت با ديگر كشت ها مي تواند 
افزايش عملكرد محصول در سال بعد را به همراه داشته باشد، اظهار كرد: بر 
اساس تحقيقات انجام شده اگر مزرعه اي در تناوب كشت گندم و كلزا باشد 
ميزان عملكرد گندم توليدي در آن مزرعه در سال بعد از كشت كلزا افزايش 
معناداري پيدا خواهد كرد كه همين امر اهميت پرداختن به كشت كلزا را 
بيشتر مي كند.  قاسمي افزود: همچنين در راستاي افزايش ضريب خود 
اتكايي روغن در كشور، پرداختن به كشت كلزا به كشاورزان توصيه مي شود.  
وي اظهار كرد: كشت كلزا در زمينه كنترل علف هاي هرز و بيماري ها نيز 
بسيار مؤثر است. همچنين گياه كلزا از بارش هاي فصلي براي رشد استفاده 
كرده و در كش��ت اين محصول مصرف آب تا حد زيادي كاهش مي يابد.  
قاسمي با بيان اينكه جهاد كشاورزي به دنبال جايگزيني محصولاتي است 
كه هم در افزايش حاصلخيزي اراضي كشاورزي و هم در راستاي كاهش 
مصرف آب مؤثر باشند، افزود: كشت كلزا همه اين امتيازات مثبت را دارد.  
قاسمي برخورداري از بيمه رايگان، بذر يارانه دار و قيمت تضميني خريد را 
از مشوق هاي در نظر گرفته شده براي توسعه كشت كلزا در استان برشمرد.  
قاسمي در ادامه با بيان اينكه سطح برداشت مزارع كلزا در استان كرمانشاه 
در سال زراعي گذشته حدود هزار بود، متوسط عملكرد كلزا در استان را دو 

تن و 400 كيلوگرم در هر هكتار عنوان كرد.

معاون سوادآموزي آموزش و پرورش زنجان:
 با سرويس هاي غيرمجاز مدارس

 برخورد مي شود
 با مدارس�ي كه زير نظر آم�وزش و پرورش هس�تند و بيش از حد 
مجاز كرايه س�رويس از والدين دريافت كنند، برخورد مي ش�ود. 
هادي احمدنيا معاون سوادآموزي آموزش و پرورش استان زنجان با اعلام 
اين خبر در خصوص اخذ كرايه سرويس هاي مدارس بيش از حد متعارف 
و مجاز تصويب شده در برخي مدارس، گفت: از آنجايي كه امسال تنها 14 
درصد افزايش كرايه سرويس هاي مدارس را داشته ايم، هر آموزشگاهي 
كه بيش از حد گفته شده مطالبه براي س��رويس مدارس را داشته باشد 
غيرقانوني اس��ت.  اين مس��ئول تصريح كرد: مدارس��ي كه مي خواهند 
سرويس مدارس داشته باشند بايد با هماهنگي آموزش و پرورش اقدام به 
عقد قرارداد كنند.  وي اظهار كرد: از برنامه هاي اصلي دولت و سياست هاي 
آموزش و پرورش براي امسال اين اس��ت كه به دو مقوله اساسي توسعه 
مراكز يادگيري محلي كه الزام جهاني است دقت داشته باشد و همچنين 
توس��عه دوره هاي ICT در بين س��واد آموزان و برنامه ه��اي كاربردي و 
مهارت هاي اس��تفاده از تكنولوژي هاي نوين را در بين اين افراد افزايش 
دهد.  احمدنيا با اشاره به اينكه شهرستان ابهر بيشترين نرخ باسوادي را 
دارد، گفت: در اين ميان ماهنشان با ۹3 درصد كمترين نرخ باسوادي را 
دارد؛ همچنين شهرستان هاي ابهر و خرمدره و نواحي يك و دو زنجان با 
۹۹ درصد، بيشترين نرخ باسوادي، سلطانيه، سجاس، طارم و خدابنده ۹7 
درصد، ايجرود و زنجانرود و منطقه افشار ۹5 درصد، بزنيه رود ۹4 درصد و 

ماهنشان با ۹3 درصد كمترين نرخ باسوادي را دارا هستند.

تصور مازندران كويري، شبحي در ذهن برخي مسئولان و كارشناسان
افزايش استفاده از ذخاير زميني، آب ها را شور مي كند و اين يعني در مسير كويري شدن گام برداشتن

خشكسالي و گرما 30 درصد پسته كرمان را سوزاند
كاهش 20درصدي سهم استان كرمان در توليد پسته كشور

مدتي ا ست بحث كاهش سطح آب درياچه خزر مطرح شده و اين موضوع با 
توجه به حجم زياد بارندگي ها براي اغلب مردم غير قابل باور و تصور است اما 
بحران خشكسالي به مناطق شمالي كشور هم كشيده شده و به گفته مجيد 
عبدالهي، مديرعامل آب و فاضلاب روس�تايي مازندران، افزايش استفاده 
از ذخاير زميني آب ها را به آب ش�ور تبديل مي كند و با افزايش مصرف آب، 

اين استان در مسير كويري شدن گام برمي دارد. اين درحاليست كه پروين 
فرشچي، معاون محيط زيست دريايي سازمان حفاظت محيط زيست كاهش 
سطح درياي خزر را امري دوره اي و طبيعي مي داند كه در آينده قابل بازگشت 
است. با توجه به صحبت هاي ضد و نقيض متوليان، به سراغ جمعي از كارشناسان 
رفتيم تا از صحت و سقم اين موضوع مطلع شويم كه در ادامه خواهيد خواند. 

  چهارمحال و بختياري: مسابقات كشوري تيراندازي عشاير كشور 
در استان چهارمحال و بختياري  برگزار مي ش��ود.  مسابقات كشوري 
تيراندازي عشاير كشور با حضور بسيجيان عشاير 21 استان كشور در 
استان چهارمحال و بختياري در تاريخ ۹5/7/6 برگزار مي شود و  در اين 
مسابقات نفرات اول تا سوم هر استان شركت دارند و در پايان به نفرات 

اول تا هفتم به رسم يادبود جوايزي اهدا خواهد شد. 
  سمنان: رئيس اداره ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري شهرستان 

شاهرود گفت: بيش از10اقامتگاه بوم گردي در 
روستاي قلعه بالاي بخش بيارجمند شاهرود، 
به واسطه تقويت زيرس��اخت هاي برگزاري 
جشنواره هاي گردشگري راه اندازي شده است. 
حميدرضا حسني افزود: برگزاري جشنواره 
سفر به توران در بهار و جشنواره سفر به زيستگاه 
زاغ بور در اواخر تابستان و پاييز سال هاي اخير 

و ورود مسافران و گردشگران به اين مناطق و معرفي اين جاذبه ها، باعث شده 
است تا افراد محلي اقدام به برپايي اقامتگاه هاي بوم گردي كنند. 

  مركزي: مديرعامل ش��ركت هپكو اراك گفت: اين شركت به همراه 
شركت ليبهر آلمان، برنده مناقصه سازمان بنادر و دريانوردي جمهوري 
اسلامي ايران شد. لطف الله سعيدي افزود: اين همكاري در پي برگزاري 
مناقصه بين المللي به منظور تأمي��ن 12 گنتري)جرثقيل ويژه تخليه و 
بارگيري كانتينر( حاصل شد و ارزش قرارداد آن 104 ميليون يورو است. 

  گلستان: مدير كل راه آهن شمال شرق 2 گفت: به مناسبت فرارسيدن 
هفته دفاع مقدس، نمايشگاه عكس ويژه دفاع مقدس با هدف آشنايي كودكان و 
نوجوانان و يادآوري دوران هشت سال دفاع مقدس و ترويج و توسعه ارزش هاي 
دفاع مقدس در بين اقشار مختلف مردم در سالن ايستگاه گرگان به مدت يك 
هفته برگزار گرديد. محمدرضا قرباني افزود: در اين نمايشگاه بيش از 50 اثر در 
قالب عكس و نقاشي در زمينه دوران دفاع مقدس برگزار شد كه اين آثار بيانگر 
دفاع رزمندگان اسلام از مرز و بوم و آوارگي مردم خرمشهر در زمان جنگ و 

عمليات هاي مختلف مي باشد كه در معرض ديد علاقه مندان قرار گرفت. 
   هرم�زگان: مدير اداره بن��ادر و دريانوردي بندرلنگ��ه از برگزاري 
جش��نواره بزرگ هفته دريانوردي طي هفته ج��اري در منطقه غرب 
هرمزگان خبر داد. محمود صابري افزود: ويژه برنامه هاي مختلفي براي 
گراميداشت اين مناسبت جهاني تدارك ديده شده و بر همين اساس، 
جشنواره بزرگ هفته دريانوردي از دوم تا نهم مهرماه اجرايي خواهد شد. 
وي از جمله برنامه هاي شاخص اين هفته را تجليل از خانواده شهداي 
دريانورد و نقش آفرينان و يادگاران عرصه بندر و دريا عنوان كرد و گفت: 
خانواده معظم شهدا سرمايه هاي معنوي بزرگي براي جامعه مان به شمار 
مي روند و وظيفه داريم تا هميش��ه با ياد و خاط��ره آن عزيزان، روحيه 
خدمت را در ميان آحاد جامعه دريايي كشورمان زنده و پويا نگاه داريم. 
  ايلام: معاون اجتماعي بهزيستي ايلام با ارائه آخرين آمار درباره مهدهاي 
كودك در استان، گفت: والدين پيگير مسائل و نوع آموزش و رفتار مربيان با 
كودك خود در مهدها باشند. زهرا همتي با تأكيد بر اينكه مهدهاي كودك 
در جامعه پذير كردن، اجتماعي بار آوردن و مسئوليت پذيري كودكان بسيار 
تأثيرگذار و حائز اهميت هستند، اظهار كرد: 301 مهدكودك شامل 1۹3 

مهد روستايي و 108 مهد شهري در سراسر استان فعال هستند.

كمبود 10 هزار معلم در استان خوزستان   
مديركل آموزش وپرورش خوزس�تان    خوزستان
كمب�ود 10 هزار معل�م در اس�تان را از 
دلايل مهم افت خوزستان در حوزه آموزش و پرورش عنوان كرد. 
محمد تقي زاده با بي��ان اينكه امروز قريب به يك ميلي��ون دانش آموز در 
خوزس��تان به مدرس��ه مي روند، گفت: با اين حال 10 هزار معلم كمبود 
داريم و اين موضوع از مهم ترين مش��كلات ما در آموزش و پرورش است.   
وي با تأكيد بر اين اينكه كمبود نيروي انساني در حوزه آموزش و پرورش 
از طريق اضافه كار، استفاده از معلمان بازنشسته، به كارگيري سربازمعلم و 
نيروي حق التدريس جبران مي شود، افزود: از نمايندگان خواستاريم كه 
اين موضوع را از طريق دولت پيگيري كنند تا حل ش��ود.  تقي زاده ادامه 
داد:20 اولويت و شاخص ملي و ديني براي استان تهيه شده و مواردي مانند 
توجه ويژه به آموزش وپرورش دختران در دستور كار قرار گرفته است زيرا 
معتقديم اگر دختران و زناني داشته باشيم كه از لحاظ فرهنگي، علمي و 
اجتماعي درك و شعور بالايي داشته باشند، خانواده هاي موفقي خواهيم 
داشت.  مديركل آموزش وپرورش خوزستان افزود: از اولويت هاي اساسي 
ديگر آموزش وپرورش استان توجه ويژه به ميدان بازي كودكان و نوجوانان 
است. از ديگر اولويت هاي اساسي، تغذيه سالم و بهداشت دانش آموزان و از 
جمله اساسي ترين اولويت ها موضوع سوادآموزي است.  وي افزود: شايسته  
استان خوزستان نيست كه با وجود شكل گيري اولين تمدن هاي ملي، ديني 
و مذهبي در اين استان، 650 هزار بي سواد داشته باشد و 250 هزار نفر از اين 
تعداد اولياي دانش آموزان باشند. تنها زماني مي توان فرايند تعليم وتربيت را 

از خانه به مدرسه هدايت كرد كه اولياي باسوادي داشته باشيم.

البرز پايلوت هوشمند سازي مدارس كشور 
با دستور وزير ارتباطات و فناوري،  استان البرز     البرز
پايلوت هوشمند سازي مدارس كشور مي شود. 
مديركل آموزش و پرورش البرز با اعلام اين خبر گفت: در پي دستور وزير 
ارتباطات و فناوري طي مدت چند روز 10 كلاس دبيرس��تان دخترانه 
مهديه در ناحيه 3 كرج مجهز به سيس��تم هوشمند ش��د و ۹ كلاس و 
يك كارگاه آموزشي باقي مانده نيز ظرف چند روز آينده هوشمند سازي 
مي شوند.  خسرو ساكي افزود: براي ساخت اين مدرسه از محل اعتبارات 
دولتي 20 ميليارد ريال در زميني به مس��احت 2 هزار و 100 متر مربع 
هزينه شده است.  س��اكي از علم و فناوري به عنوان يكي از ساحت هاي 
ش��ش گانه وزارت آموزش و پرورش در س��ند تحول بنيادين ياد كرد و 
گفت: وزير ارتباطات و فناوري اعلام كرد به مدت يك سال عملكرد اين 
مدرسه هوشمند سازي شده مورد ارزيابي قرار مي گيرد در صورت موفقيت 
دانش آموزان و معلمان در استفاده بهينه از اين برنامه عملياتي شده همه 

مدارس استان البرز تحت پوشش طرح هوشمند سازي قرار مي گيرند. 

آمل مي تواند پايتخت برنج ايران شود 
استاندار مازندران از تشكيل كميته فروش     مازندران
محصولات باغي اين اس�تان و همچنين 
قابليت آم�ل براي تبديل ش�دن به پايتخ�ت برنج اي�ران خبرداد. 
ربيع فلاح درباره مكانيزه كردن ماشين آلات كشاورزي براي كشاورزان و 
استفاده از سموم خاطرنشان كرد: مركز تحقيقات برنج استان و سازمان 
جهاد كشاورزي بايد در اين راستا گام هاي مؤثري بردارند.  وي اضافه كرد: 
كشاورزان بيمه محصولات و بيمه روس��تايي را مورد توجه و در اولويت 
كاري و زندگي خود قرار دهند زيرا با وجود موقعيت جغرافيايي مازندران 
وقوع حوادث غيرمترقبه غير قابل پيش بيني است.  اين مسئول با بيان 
اينكه براي ثبت ملي ايران بايد دبيرخانه به منظور رسيدگي بر تحقيقات، 
فروش و صادرات در اين شهرستان يا استان تشكيل شود، افزود: راه اندازي 
اين هسته موجب رفع مشكلات كشاورزان و برنج كاران مي شود.  فلاح 
با اش��اره به ثبت ملي برنج دابو و قرار دادن آمل به عنوان پايتخت برنج 
ايران از حمايت استانداري خبر داد و گفت: با توجه به پايلوت قرار دادن 
شهرستان هاي اس��تان در بخش هاي مختلف توليدي اين شهرستان با 
وجود توليد مرغوب برنج مي تواند پايتخت برنج ايران معرفي شود.  وي با 
تأكيد براينكه بايد در امور كشت ديگر محصولات كشاورزي بعد از كشت 
دوم در اراضي اين استان برنامه ريزي شود، بيان كرد: در اين زمينه جهاد 
كشاورزي و كش��اورزان آشنايي بركشت كلزا داش��ته باشند تا با تلاش 
مضاعف نياز امنيت غذايي استان تأمين ش��ود.  استاندار مازندران يكي 
از سياست هاي دولت در سال جاري در بخش كشاورزي را بهبود در امر 
تجهيزات شالي كوبي ها و توليدات بهتر برنج نسبت به سال گذشته بيان 
و مطرح كرد: امسال نيز تلاش بر تأمين نيازهاي كشاورزان در دستور كار 

است تا اقداماتي براي تجهيزات بهتر انجام شود.

 تمايل ايتاليايي ها  
به فعاليت در بنادر هرمزگان  

مائورو كونچاتوري، سفير ايتاليا در جمهوري     هرمزگان
اسلامي ايران از علاقه بسيار شركت هاي 
ايتاليايي براي حضور در فعاليت هاي بندري در استان هرمزگان خبر داد. 
كونچاتوري در ديدار با اس��تاندار هرمزگان، بر لزوم افزايش همكاري 
ميان اي��ران و ايتاليا در هرم��زگان از جمله در زمين��ه توليد فولاد و 
فناوري هاي نوين تأكيد ك��رد و گفت: ش��ركت هاي ايتاليايي علاقه 
بسياري براي حضور در فعاليت هاي بندري در استان هرمزگان دارند 
و نياز است با سرعت بيشتري در اين زمينه گام برداريم.  سفير ايتاليا 
در جمهوري اسلامي ايران با اشاره به پهلوگيري ناوشكن يورو از كشور 
ايتاليا در بندرعباس، افزود: اين حضور نشانه مثبتي در ارتباط دو طرف 
است كه مي تواند پيوند بيشتري ميان دو كشور ايجاد كند.  ناوشكن 
ايتاليايي يورو روز شنبه در اس��كله منطقه يكم نيروي دريايي ارتش 

جمهوري اسلامي ايران در بندرعباس پهلو گرفت. 

 طرح جامع اقتصاد مقاومتي 
بايد در شوراي شهر تبريز تهيه شود    

رئيس شوراي اس�لامي شهر تبريز بر     آذربايجان شرقي
ضرورت تهيه طرح و لوايح در خصوص 
اقتص�اد مقاومت�ي در ش�وراي ش�هر تبري�ز تأكي�د ك�رد. 
شهرام دبيري گفت: در سال جاري اقتصاد مقاومتي بارها در شورا مطرح 
شده است اما كار عملي خاصي انجام نگرفته است. كميسيون هاي مختلف 
شوراي اسلامي شهر تبريز بايد در خصوص اقتصاد مقاومتي به بررسي و ارائه 
طرح در صحن شورا اقدام كنند تا در بودجه سال آينده تبريز مورد توجه 
قرار گيرد.   وي گردشگري و نقش آن در اقتصاد شهري و اقتصاد مقاومتي را 
مهم ارزيابي كرد و گفت: با استفاده از فرصت صنعت گردشگري مي توانيم 
در جهت اقتصاد مقاومتي قدم هاي خوبي برداريم. آورده اقتصادي و ايجاد 
ارزش افزوده براي شهر و ايجاد اشتغال از فرصت هايي است كه گردشگري 
مي تواند براي تبريز ايجاد كند.  اين مسئول با تأكيد بر ضرورت توجه به 
اقتصاد مقاومتي در فعاليت هاي مختلف گفت: بايد بتوانيم سرمايه هاي 
سرگردان موجود را به صورت بهينه استفاده كنيم. گردشگري، مديريت 
هزينه، در ارتباط با اقتصاد مقاومتي مورد توجه قرار گيرد.  دبيري با تأكيد 
بر استفاده از اجناس و مصالح مرغوب در فعاليت ها گفت: با ارتقاي كيفيت 
در مصالح مي توانيم مديريت هزينه كنيم زيرا استفاده از مصالح نامرغوب 
باعث دوباره كاري و اتلاف هزينه خواهد شد ضمن اينكه بايد با فعال نمودن 
شركت هاي دانش بنيان به فكر ايجاد درآمدهاي پايدار براي شهر باشيم. 

ميترا شهبازي
   گزارش يك

محمدرضا سوري
   گزارش2


